

555-



TREATY SERIES No. 5 (1925).

PROTOCOL

Amending Paragraph 13 of Annex II
to Part VIII of the Treaty of
Versailles of June 28, 1919.

Signed at Paris, November 22, 1924.

*Presented by the Secretary of State for Foreign Affairs to Parliament
by Command of His Majesty.*

LONDON :

PRINTED & PUBLISHED BY HIS MAJESTY'S STATIONERY OFFICE.

To be purchased directly from H.M. STATIONERY OFFICE at the following addresses :
Astral House, Kingsway, London, W.C.2; 28, Abingdon Street, London, S.W.1;
York Street, Manchester; 1, St. Andrew's Crescent, Cardiff;
or 120, George Street, Edinburgh;
or through any Bookseller.

1925

Price 1d. Net.

Cmd. 2313.

556

Protocol amending Paragraph 13 of Annex II to Part VIII of the Treaty of Versailles of June 28, 1919.

Signed at Paris, November 22, 1924

LES Gouvernements de la France, de la Grande-Bretagne, de l'Italie, du Japon, de la Belgique et de l'État serbe-croate-slovène représentés à la Commission des Réparations, instituée par l'article 238 du Traité de Versailles,

Ayant été unanimes à décider de faire application du paragraphe 22 de l'Annexe II à la Partie VIII dudit traité, aux termes duquel, " sous réserve des stipulations du présent traité, la présente annexe pourra être amendée par la décision unanime des Gouvernements représentés à la commission,"

Les soussignés, dûment autorisés, ont arrêté ce qui suit :

I.

Il est ajouté à l'alinéa (f) du paragraphe 13 de l'Annexe II à la Partie VIII (Réparations) du Traité de Versailles, les mots suivants :

" En cas de divergence d'opinion entre les délégués sur l'interprétation des stipulations de cette partie du présent traité, la question pourra être soumise à l'arbitrage par accord unanime des délégués. L'arbitre devra être désigné à l'unanimité par tous les délégués ou, à défaut d'un accord semblable, nommé par le Conseil de la Société des Nations. La sentence de l'arbitre liera toutes les parties intéressées."

THE Governments of France, Great Britain, Italy, Japan, Belgium, the Serb-Croat-Slovene State, represented on the Reparation Commission set up by article 238 of the Treaty of Versailles,

Having unanimously decided to resort to § 22 of Annex II to Part VIII of the said treaty, the terms of which are as follows : " subject to the provisions of the present treaty, this annex may be amended by the unanimous decision of the Governments represented from time to time upon the commission,"

The undersigned, duly authorised, have agreed as follows :

I.

The following words shall be added to paragraph (f) of § 13 of Annex II to Part VIII (Reparations) of the Treaty of Versailles :

" In case of difference of opinion between the delegates as to the interpretation of this part of the present treaty, the question may be submitted to arbitration by a unanimous agreement of the delegates. The arbitrator must be chosen unanimously by all the delegates, or, failing such an agreement, nominated by the Council of the League of Nations. The award of the arbitrator shall be binding on all the interested parties."

II.

En conséquence, le texte du paragraphe 13 ci-dessus visé sera dorénavant le suivant :

“ En ce qui concerne les votes, la commission se conformera aux règles suivantes :

“ Quand la commission prend une décision, les votes de tous les délégués ayant le droit de voter, ou, en l'absence de certains d'entre eux, de leurs délégués-adjoints, seront enregistrés. L'abstention est considérée comme un vote émis contre la proposition en discussion. Les assesseurs n'ont pas le droit de vote.

“ Sur les questions suivantes l'unanimité est nécessaire :

“ (a.) Questions intéressant la souveraineté des Puissances alliées et associées ou concernant la remise de tout ou partie de la dette ou des obligations de l'Allemagne ;

“ (b.) Questions relatives au montant et aux conditions des bons et autres titres d'obligations à remettre par le Gouvernement allemand et à la fixation de l'époque et du mode de leur vente, négociation ou répartition ;

“ (c.) Tout report, total ou partiel, au delà de l'année 1930, des paiements venant à échéance entre le 1^{er} mai 1921 et la fin de 1926 incluse ;

“ (d.) Tout report total ou partiel, pour une durée supérieure à trois années, des paiements venant à échéance après 1926 ;

“ (e.) Questions relatives à l'application, dans un cas particulier, d'une méthode d'évaluation des dommages différente de celle qui a été précédemment adoptée dans un cas semblable ;

II.

Consequently, the text of § 13 mentioned above will henceforth be as follows :—

“ As to voting, the commission will observe the following rules :—

“ When a decision of the commission is taken, the votes of all the delegates entitled to vote, or, in the absence of any of them, of their assistant delegates, shall be recorded. Abstention from voting is to be treated as a vote against the proposal under discussion. Assessors have no vote.

“ On the following questions unanimity is necessary :—

“ (a.) Questions involving the sovereignty of any of the Allied and Associated Powers, or the cancellation of the whole or any part of the debt or obligations of Germany ;

“ (b.) Questions of determining the amount and conditions of bonds or other obligations to be issued by the German Government and of fixing the time and manner for selling, negotiating or distributing such bonds ;

“ (c.) Any postponement, total or partial, beyond the end of 1930, of the payment of instalments falling due between the 1st May, 1921, and the end of 1926 inclusive ;

“ (d.) Any postponement, total or partial, of any instalment falling due after 1926 for a period exceeding three years ;

“ (e.) Questions of applying, in any particular case, a method of measuring damages different from that which has been previously applied in a similar case ;

558

“(f.) Questions d'interprétation des dispositions de la présente partie du présent traité.

“En cas de divergence d'opinion entre les délégués sur l'interprétation des stipulations de cette partie du présent traité, la question pourra être soumise à l'arbitrage par accord unanime des délégués. L'arbitre devra être désigné à l'unanimité par tous les délégués ou, à défaut d'un accord semblable, nommé par le Conseil de la Société des Nations. La sentence de l'arbitre liera toutes les parties intéressées.

“Toutes autres questions seront résolues par un vote à la majorité.

“Au cas où surgirait entre les délégués un conflit d'opinion sur la question de savoir si une espèce déterminée est une de celles dont la décision exige ou non un vote unanime et au cas où ce conflit ne pourrait être résolu par un appel à leurs Gouvernements, les Gouvernements alliés et associés s'engagent à déférer immédiatement ce conflit à l'arbitrage d'une personne impartiale sur la désignation de laquelle ils se mettront d'accord et dont ils s'engagent à accepter la sentence.”

III.

Le présent acte sera notifié aux Puissances signataires du Traité de Versailles ainsi qu'à la Commission des Réparations.

Fait à Paris, le 22 novembre 1924.

E. HERRIOT.
CREWE.
ROMANO AVEZZANA.
K. ISHII.
E. DE GAIFFIER.
M. SPALAIKOVITCH.

“(f.) Questions of the interpretation of the provisions of this part of the present treaty.

“In case of difference of opinion between the delegates as to the interpretation of this part of the present treaty, the question may be submitted to arbitration by a unanimous agreement of the delegates. The arbitrator must be chosen unanimously by all the delegates, or, failing such an agreement, nominated by the Council of the League of Nations. The award of the arbitrator shall be binding on all the interested parties.

“All other questions shall be decided by the vote of a majority.

“In case of any difference of opinion among the delegates which cannot be solved by reference to their Governments, upon the question whether a given case is one which requires a unanimous vote for its decision or not, such difference shall be referred to the immediate arbitration of some impartial person, to be agreed upon by their Governments, whose award the Allied and Associated Governments agree to accept.”

III.

The present decision shall be notified to the Powers signatory of the Treaty of Versailles as well as to the Reparation Commission.

Done at Paris, the 22nd November, 1924.